
 رئيس كميس��يون عمران و حمل ونقل شوراي اسلامي شهر تهران 
گفت: هيئتي از چي��ن تا يك ماه آينده به تهران س��فر خواهند كرد تا 
قرارداد خريد هزار دس��تگاه اتوبوس تك كابين برقي و هزار دس��تگاه 

اتوبوس دو كابين گازسوز نهايي شود. 
 مدير كل تربيت بدني و فعاليت هاي ورزشي وزارت آموزش و پرورش 
گفت: آموزش و پرورش با اجراي طرح ش��هيد سليماني كه به صورت 
جهادي نسبت به ساخت فضاي ورزشي در درون مدارس اقدام مي كند 
از دو س��ال پيش تا امروز 40 درصد به س��رانه فضاي ورزشي مدارس 

دولتي اضافه كرده است. 
 دادستان كل كش��ور گفت: توسعه پيام رس��ان هاي داخلي موجب 

پيشگيري بسياري از جرائم شده است. 
 مدير عامل سازمان انتقال خون ايران با تقدير از اهداكنندگان خون 
حامي مردم غزه و اعلام و ابراز همدردي با آنها  گفت: اس��تانداردهاي 
بين المللي انتقال خون، اجازه ارس��ال خون از كشوري به كشور ديگر 

را نمي دهد. 
 معاون امور بين الملل قوه قضائيه و دبير س��تاد حقوق بشر با اشاره 
به بي اعتباري سازوكارهاي حقوق بش��ري در قضيه جنايت هاي رژيم 
صهيونيس��تي  گفت: رئيس قوه قضائيه نامه اي براي پيگيري جنايات 

رژيم اشغالگر به همتايان خود در كشورهاي اسلامي ارسال مي كند. 
 دفتر نظ��ارت و پايش مصرف فرآورده هاي س��لامت س��ازمان غذا 
و دارو اعلام كرد: ۷0 درصد از مس��موميت هاي ارجاع ش��ده به مراكز 

اطلاع رساني داروها و سموم كشور، مسموميت هاي دارويي است. 
 مدير عامل ش��ركت بهره برداري متروي ته��ران و حومه از كاهش 

 سرفاصله حركت قطارها در خط 6 از ١۵ به ١٢ دقيقه خبر داد. 
 قرارگاه مركزي حمايت حقوقي از فلسطين به همت انجمن حقوق 

بين الملل سازمان بسيج حقوقدانان كشور آغاز به  كار كرد. 

سال گذشته همين روزها وقتي با كمبود داروهاي 
س�اده اي همچ�ون آنتي بيوتيك ه�ا ي�ا ش�ربت 
سرماخوردگي و استامينوفن مواجه شديم، شايد 
كس�ي فك�رش را هم نمي ك�رد كه يك روز ش�ير 
خش�ك هم به كمبود و نبود دچار ش�ود!  حالا اما 
مدتي است ش�ير خشك نيس�ت. كمبودي كه از 
شهريور ماه خودنمايي كرد و كار را به جايي رساند 
كه بنا ش�د از 20 مهر ماه شيرخش�ك ب�ا كدملي 
ش�يرخوار توزيع ش�ود، اما اين ماجرا ه�م پايان 
كمبود شير خشكي كه گفته مي شود، بخشي از آن 
سر از صنعت در مي آورد و بخشي قاچاق مي شود، 
نبود! برخي از برندهاي شيرخش�ك همچنان در 
داروخانه ه�ا موجود نيس�ت و اين مس�ئله پدر و 
مادرهاي شيرخواران را س�رگردان داروخانه هاي 
شهر كرده اس�ت. حالا رئيس س�ازمان غذا و دارو 
پايان آبان م�اه را براي مديريت كمبودهاي ش�ير 
خش�ك وعده داده اس�ت. غافل از اينك�ه برخي 
از ش�يرخواران هيچ غ�ذاي جايگزين�ي ندارند و 
چند م�اه نبود و كمبود براي شيرخش�ك خودش 
حكايت عبور اين كودك از دوره شيرخوارگي است!

كمبودهاي شير خشك كه از ش��هريور ماه به شكل 
جدي خودنمايي كرده بود، با وجود تدابير س��ازمان 
غذا و دارو براي توزيع شير خشك با كد ملي شير خوار 
همچنان ادامه دارد. اگر فرزند شيرخوار داشته باشيد 
در كانون اين ماج��را قرار داري��د. همچنان كه يكي 
از مخاطبان »جوان« كه س��اكن يكي از ش��هرهاي 
ش��مال كش��ور زندگي مي كند ب��راي پي��دا كردن 
ش��ير برند كيگوز كه به فرزندش مي س��ازد، از شهر 
خودش نااميد ش��ده و به اقوامش در س��پاه سپرده 
تا بلكه براي فرزند ش��يرخوارش ش��ير پي��دا كنند. 
آرش محبوبي، رئيس انجمن داروس��ازان تهران هم 
مي گويد: » كمبود شيرخش��ك هنوز وج��ود دارد و 
اميدواريم با سياست هاي كنترل مصرف، اين مشكل 

به زودي رفع شود.«
 يك بحران قابل پيش بيني

مصرف شير خش��ك در كش��ور با عنايت به تولدها و 
كودكان در سنين شيرخوارگي قابل پيش بيني است. 
همچنان كه اوايل خرداد ماه امسال هاني تحويل زاده 
»رئيس انجمن صنفي توليدكنندگان شيرخش��ك 
و غذاي ك��ودك« در نامه اي به رئيس س��ازمان غذا 
و دارو اينگونه نوش��ته بود: » به دلي��ل تغييرات اخير 
ضوابط ارزي كه منج��ر به تغيير گ��روه كالايي مواد 
اوليه توليد شيرخش��ك ن��وزاد از يك به ٢١ ش��ده، 
ش��ركت هاي توليدكننده براي امور مختلفي از قبيل 
ثبت سفارش، ثبت  منشأ ارز، رفع تعهد ارزي و ترخيص 
كالاهاي خود با پيام زير از سوي بانك مركزي مواجه 
مي شوند: »درخواست با ضوابط سازگار نيست. با توجه 

به تغيير گروه كالايي، بانك عامل بايد در خصوص اخذ 
مابه التفاوت با اداره تخصيص ارز مكاتبه كند.«

تحويل زاده در اين نامه پيش بيني كرده بود با توجه به 
اين پيام و تا مرتفع نشدن مشكل، ترخيص تمامي مواد 
اوليه شيرخشك هاي رگولار و رژيمي كه مشمول ارز 
ترجيحي مي ش��وند، كاملًا متوقف شده، كشور دچار 

مشكل شديد كمبود شيرخشك مي شود. 
نامه نگاري ها ميان انجمن صنفي توليدكنندگان 
شيرخشك و غذاي كودك همچنان ادامه داشت، 
اما به تصميم جدي از س��وي س��ازمان غذا و دارو 
براي پيش��گيري از بح��ران كمبود شيرخش��ك 

منتهي نشد!
 باز هم پاي ارز در ميان است

توليدكنندگان شيرخشك در كش��ور مي گويند كه 
ظرفيت توليد ١١۷ ميليون عدد شيرخشك در سال 
را دارند، اين در حالي اس��ت كه مصرف سال گذشته 
شيرخشك در كشور، 6١ ميليون عدد بوده است. اين 
يعني توليدكنندگان داخلي در صورت در اختيار قرار 
گرفتن مواد اوليه، مي توانند نزدي��ك به دو برابر نياز 
كش��ور را توليد   و حتي به صادرات فكر كنند. اين در 
حالي است كه واردات هر شيرخشك، سه برابر ارزبري 

بيشتر به نسبت توليد در داخل كشور دارد. 

با اين حال، سازمان غذا و دارو در تاريخ دوم شهريور ماه 
١40٢ فراخوان واردات فوريتي براي تأمين ۳0ميليون 
قوطي شيرخشك اطفال رگولار را صادر و اعلام كرد كه 

واردات تا زمان اشباع بازار ادامه خواهد يافت. 
در حال��ي ك��ه انجم��ن صنف��ي توليدكنندگان 
شيرخشك و غذاي كودك معتقدند كمبود فعلي 
شيرخش��ك كودك، نتيج��ه كم كاري ي��ا فقدان 
مسئوليت پذيري توليدكنندگان داخلي نبوده، بلكه 
بيشتر معطوف به كمبود و عدم تخصيص به موقع 
ارز براي تأمين مواد اوليه ب��وده و چنانچه ارز مورد 
نياز جهت واردات محصول نهايي، به توليدكنندگان 
داخلي تخصيص داده ش��ود، اعض��اي اين انجمن 
قادر هستند ظرف حداكثر سه ماه، مشكل كمبود 

شيرخشك را برطرف كنند. 
 عدم برنامه ريزي و پيش بيني

عبدالحسين روح الاميني نجف آبادي، رئيس كميته 
دارو و غذاي كميس��يون بهداشت مجلس هم كمبود 
شيرخش��ك، دارو و ملزومات پزشكي را ناشي از عدم 

برنامه ريزي و پيش بيني بهنگام و بموقع مي داند. 
به گفته وي نياز سالانه شيرخشك كشورمان 60 تا ۷0 
ميليون قوطي بوده در حالي كه ظرفيت توليد كشور 
دهها ميليون قوطي بالاتر از نياز كشور است و حدود 

١00 ميليون قوطي در سال مي توان توليد كرد. 
از نگاه روح الاميني در واقع زماني كه با بحران كمبود، 
افزايش قيمت، قاچاق و خروج از سيستم رسمي دولت 
مواجه مي ش��ويم، عده اي كه مترصد واردات هستند 
و حتي شيرخش��ك وارد كردند و منتظر ترخيص از 
گمرك هستند، به بهانه آشفتگي بازار، مجوز واردات 

مي گيرند. 
رئيس كميته دارو و غذاي كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس شوراي اسلامي با انتقاد از كم كاري هاي صورت 
گرفته در اين بين مي گويد: » مسئله اصلي اين است كه 
دستگاه هاي نظارتي به ويژه تأمين كنندگان ارز بايد 
 بهنگام و بموقع وظيفه شان را انجام دهند و پاسكاري 
موضوع ميان وزارت بهداشت، بانك مركزي و گمرك 
و ساير دستگاه ها پس��نديده نيست؛ هر چند بارها در 
كميسيون بهداشت مجلس مسئولان مربوطه را احضار 
كرديم و در بالاترين سطوح حتي رئيس مجلس هم به 

موضوع ورود كرده اما مشكلي حل نشده است.«
وي تصري��ح مي كند: » مس��ئله تف��اوت قيم��ت و 
قيمت گذاري اس��ت. در حال حاضر ش��ير خش��ك 
۸0 هزار توماني با ارز آزادي ك��ه قاچاقچي مي آورد، 
۸00 هزار تومان فروخته مي ش��ود و اين ب��ازار را بر 

هم مي زند. 

 رئيس س�ازمان غذا و دارو:  مش�كل خاصي 
نيست

با تمام انتقادات مطروحه واردات شير خشك انجام شد 
و سجاد اسماعيلي »مشاور رئيس سازمان غذا و دارو« 
٢۵ مهر ١40٢ اعلام كرد 4 ميليون قوطي شيرخشك 

وارداتي طي دو هفته آينده توزيع مي شود. 
سيدحيدر محمدي »رئيس سازمان غذا و دارو« معتقد 
است: اكنون مش��كل خاصي درباره شيرخشك وجود 
ندارد، اما امكان دارد برخي نام هاي تجاري شيرخشك 
با كمبود مواجه باشد كه بخشي از طريق واردات جبران 
شده و بخشي از طريق بالا رفتن توليد در داخل جبران 
خواهد ش��د و اين كمبودها را نيز در آبان ماه نخواهيم 
داشت. به گفته وي مردم اگر برند خاصي از شيرخشك 
را مي خواهند، اگر جست وجو كنند، پيدا خواهند كرد، 
اما مي توانن��د آن برند را با برند ديگ��ري جايگزين و از 

شيرخشك ديگري استفاده كنند. 
 حيدري درب��اره چرايي رس��يدن به ش��رايط كنوني 
اينگون��ه توضي��ح مي دهد: » برخي برنده��اي خاص 
شيرخش��ك با كمبود مواجه ش��د كه توليدكنندگان 
تلاش مي كنند توليد را انجام بدهند، اما در چند ماه اول 
سال به دليل مشكلات انتقال ارز با معطلي مواجه شدند. 
توليدكنندگان شيرخشك قول داده اند كه در آبان ماه 

ميزان توليد را به بيشتر از قبل برسانند.«
محمدي درباره الزام ارائه شيرخش��ك ب��ا كد ملي نيز 
مي گويد: »ب��راي مديريت وضعيت شيرخش��ك و به 
اين دليل كه تأمين آن با ارز ترجيحي انجام مي ش��ود، 
سيستم الزام استعلام اصالت و ثبت كد ملي را راه اندازي 
كرديم كه مطمئن شويم شيرخشك به مصرف كننده 
واقعي مي رسد. برخي افراد كه در اين زمينه ذينفع بودند 
و از خروج شيرخشك از زنجيره نفع مي بردند، جوسازي 
ايجاد كردند. در حال حاضر بيش از هزار و ۳00 قلم دارو 
و 600 پروانه تجهيزات پزشكي و كل شيرخشك هاي 
رژيمي از قبل ثبت مي شد و فقط شيرخشك هاي رگولار 

باقي مانده بود كه آنها را نيز ثبت كرديم.«
س��وي ديگ��ر ماج��راي توزي��ع ش��ير خش��ك اما 
داروخانه هايي هس��تند كه به دنبال سود خودشانند 
و حاشيه سود شير خش��ك برايشان به  صرفه نيست 
و اين مسئله مي تواند مس��ير توزيع شيرخشك ها را 
تغيير دهد. همچنان كه رئيس انجمن داروس��ازان 
تهران، تفاوت قيمت در سطح عرضه را يكي از دلايل 
بروز كمبود شيرخشك مي داند و مي گويد: » اين امكان 
وجود دارد كه مقداري از شيرخشك مصرفي، از مسير 

عرضه قانوني خارج شود.«
محبوبي با اشاره به گلايه هاي داروخانه ها از حاشيه سود 
پايين شيرخش��ك  مي افزايد: » نه تنها در شيرخش��ك، 
به طور كلي عرض��ه خدمات در س��طح داروخانه ها، در 
ارزان ترين سطح خود انجام مي شود. در حالي كه تعرفه 

خدمات داروسازان، رشد بسيار كم و محدودي دارد.«

»جوان« درباره نتايج سفر شهردار پايتخت به چين گزارش می دهد

واگنهاباانتقالفناوريازچينميآيد

وضعيت شيرخشك همچنان »شير تو شير«!
در حالي كه شيرخواران هيچ غذاي جايگزيني ندارند

 رئيس سازمان غذا و دارو پايان آبان را براي ساماندهي به وضعيت شيرخشك اعلام كرده است

سفر ش�هردار تهران به چين دس�تاوردهايي را به 
دنبال داشته اس�ت. خريد واگن و انتق�ال فناوري 
س�اخت واگن به داخل، مهم ترين اين دستاوردها 
است. اعضاي ش�وراي ش�هر و البته رئيس شوراي 
شهر قبلي هم به اين موضوع واكنش نشان داده اند. 

 همه چيز به  روز ٢۸ مهرماه ١40٢برمي گردد؛ اجلاس 
»يك كمربند، يك جاده« با حضور مس��ئولان بيش از 
١۳0 كشور و ۳0 س��ازمان بين المللي در پكن برگزار 
شد و شهردار تهران هم به دعوت شهردار پكن در اين 
اجلاس حاضر شد.  با مذاكرات زاكاني دو تفاهمنامه و 
دو قرارداد با طرف هاي چيني به امضا رسيد. يكي از اين 
دو تفاهمنامه در ادامه استفاده از ظرفيت مجوز خريد 
هزارو۵0 دستگاه واگن مترو براي توليد ٢۵۹ دستگاه 
ش��بيه به همان چيزي كه در كنسرسيوم 6۳0 وجود 

دارد، منعقد شد. 
 رونق واگن سازي تهران از پكن

ايجاد ظرفيت جديد براي واگن س��ازي تهران موضوع 
ديگري است كه در اين س��فر مورد توجه قرار گرفت. 
در همين راس��تا مرتضي مقدمي، مدير عامل شركت 
واگن س��ازي تهران مي گويد: س��هم داخلي سازي در 
قراردادهايي كه منجر به خريد هزارو۵00 دستگاه واگن 
در ٢0 سال گذشته شده، به سطح داخلي سازي كمتر 
از ۳0 درصد رسيده است، بنا بر اين است در فاز نهايي 
قرارداد خريد 6۳0 دستگاه واگن به حجم داخلي سازي 

۵۵ درصد برسيم. 
وي اي��ن اقدام را ب��ه معن��ي دو برابر ك��ردن ظرفيت 
واگن سازي تهران نسبت به ٢0 سال گذشته می داند و 
ادامه مي دهد: لازم است براي اينكه قادر به داخلي سازي 
بشويم، ظرفيت سازي كنيم. با امضاي تفاهمنامه دوم 
افزايش ظرفيت و توسعه شركت واگن سازي تهران را 
بالا خواهيم برد، بنابراين تمام سهامداران توافق كردند 
كه در قالب يك برنامه مهندس��ي و جامع به توس��عه 
زيرس��اخت هاي توليد و افزايش حجم داخلي س��ازي 

واگن ها اقدام كنند. 
مدير عامل واگن س��ازي تهران در خصوص دو قرارداد 
منعقدشده خاطر نشان مي كند: يكي از اين دو قرارداد، 
قراردادي خواهد بود كه وظايف، ح��دود و اختيارات و 
سهم واگن سازي تهران را از اين كنسرسيوم مشخص 

مي كند. در قراردادي كه با طرف چيني بس��تيم، اين 
موضوع شفاف ش��د. لكن براي اجراي اين قرارداد لازم 
است كه بخش هايي از دانش توليد واگن كه ما در كشور 

نداريم به ايران منتقل شود. 
مقدمي تصريح مي كند: ق��رارداد دوم، قرارداد »انتقال 
فناوري« است. در طول ٢0 سال گذشته همواره براي 
پوشش سطح داخلي سازي كه حداكثر ۳0 درصد بود، 
بخش هاي ساده اي از واگن مترو در ايران توليد مي شد. 
مانند مونتاژ بدنه يا نصب تزئينات داخلي يا بخش هاي 
كوچك برقي، اما در اين قرارداد ش��ريك چيني قبول 
كرده است تا دانش توليد اصلي ترين بخش مترو )بوژي( 
را در اختيار ش��ركت واگن س��ازي تهران قرار دهد. ما 
در اين قرارداد قادر خواهيم ب��ود كه تعداد ۸40 بوژي 

)واگن( را در ايران به  طور كامل توليد كنيم. 
نكته قابل تأمل اين است كه اگر چه در سال ۹۵ بحث 
خريد و ساخت اين واگن ها مطرح شد، اما عدم پيگيري 
باعث شد موضوع به نتيجه نرسد، اما با روي كار آمدن 
ششمين دوره مديريت ش��هري پايتخت و پيگيري و 
تعامل شهردار با دولت، قس��ط اول قرارداد پرداخت و 

خط اعتباري باز شد. 
 افق روشن شركت هاي حوزه حمل  و  نقل

لطف الله فروزنده، معاون شهردار تهران هم بابيان اينكه 
هدف اصلي شهردار تهران به چين موضوع حمل ونقل 

عمومي بود، مي گويد: يكي از گام هاي بسيار مهم تكميل 
قرارداد ۷۹١ واگن بود كه نهايي و زمان بندي مشخص 
شد و همچنين در جريان بازديد از كارخانه واگن سازي، 

موضوع انتقال فناوري نيز مقرر شد. 
وي به مذاكرات با شركت هاي مختلف و توانمند چيني 
در حوزه حمل ونقل اش��اره و عنوان مي كند: چيني ها 
به شدت علاقه مند به سرمايه گذاري در ايران هستند و 
تلاش شد در اين سفر ظرفيت هاي بالقوه ايران و تهران 
معرفي شود؛ هم اكنون با افق بسيار خوبي براي حضور 
شركت هاي مختلف در حوزه هاي حمل ونقل، عمراني و 

گردشگري در كشور روبه رو هستيم. 
فروزنده با تأكيد بر اينكه سرمايه گذاري چيني ها علاوه 
بر رونق همراه با انتقال فناوري است، تصريح مي كند: 
اين استقبال و آمادگي طرف چيني نشان از موقعيت 
استراتژيك كش��ور ما بوده و حاكي از آن است كه نگاه 
تحولي در ايران با توسعه استفاده از ظرفيت هاي خارجي 

موردتوجه سرمايه گذاران چيني قرار گرفته است. 
 شوراي شهري ها هم به ميدان آمدند

حضور زاكاني به  عنوان ش��هردار و نماين��ده دولت در 
اين سفر كه دس��تاوردهايي را براي خدمت به شهر و 
شهروندان به همراه داش��ت، به  طور ويژه مورد توجه 
اعضاي شوراي شهر نيز قرار گرفت. از اين  رو در دو جلسه 
گذش��ته صحن علني، شوراي ش��هري ها هم اقدامات 

صورت گرفته در اين سفر را تشريح كردند. 
در همين راس��تا مهدي چمران، رئيس ش��وراي شهر 
تهران در يك صد و هش��تاد و پنجمين جلسه شوراي 
اسلامي ش��هر تهران با بيان اينكه در اين روزها اتفاقي 
بزرگ براي پايتخت رقم خورد، به پيگيري هاي خريد 
واگن در سال ۹6 اشاره و تصريح مي كند: اين قرارداد به 
دليل عدم پيش پرداخت، عملياتي نشد و در دوره ششم 
با عزم اعضاي شورا و شهرداري اين قرارداد اجرايي شد. 
ناصر اماني، عضو شوراي شهر با بيان اينكه خوشبختانه 
شهرداري تهران با برخي از توليدكنندگان داخلي براي 
واردات اتوبوس قرارداد بسته كه اگر به تعهدشان عمل 
كنند بايد تا پايان سال شاهد ورود هزار دستگاه اتوبوس 
به ناوگان اتوبوسراني باشيم، مي گويد: شهرداري تهران 
از دولت مجوز واردات هزار دستگاه اتوبوس دست دوم 
را دريافت كرده است؛ در مجموع چشم انداز خوبي را در 

حوزه حمل ونقل شاهد خواهيم بود. 
وي در خصوص انتقال دانش و فناوري »بوژي« تصريح 
مي كند: در سفر شهردار تهران به چين توافق شده است 
كه اين فناوري در اختيار ش��ركت واگن سازي تهران 
قرار بگي��رد. اگر اين موض��وع محقق ش��ود، يك گام 
بلندي را براي خودكفايي براي ساخت واگن هاي مترو 
برداش��ته ايم. به  اين ترتيب وابستگي ما به شركت هاي 
خارجي به حداقل ممكن رسيده و اين موضوع فوق العاده 

داراي ارزش است. 
اماني ادامه داد: ٢ هزار واگن نياز شهر تهران است كه اگر 
اين ۷۹١ واگن عملياتي بشود گام بزرگي براي رسيدن 

به افق ٢ هزار واگن برداشته  شده است. 
محمد آخوندي، رئيس كميس��يون برنام��ه و بودجه 
شوراي شهر هم در مورد سفر شهردار به چين تصريح 
مي كند: اين سفر بسيار موفقيت آميز بوده و خط توليد 
۷۹١ دستگاه واگن افتتاح شده و حدود يك سال آينده 

اولين محموله وارد كشور خواهد شد. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه ب��راي تاكس��ي، اتوب��وس و 
موتورس��يكلت هاي برق��ي ني��ز مذاك��رات ص��ورت 
گرفته اس��ت، نس��بت به توس��عه ناوگان حمل و نقل 

عمومي پايتخت اظهار اميداري كرد. 
محمد آخوندي در پايان تصريح كرد: دستاورد بزرگ 
ديگري كه در جريان سفر شهردار به چين محقق شد 
در حوزه انتقال فناوري ساخت واگن ها به داخل كشور 

بوده كه حتماً دستاورد بزرگي است. 
در ادامه واكنش هاي اعضاي شوراي شهر، احمد علوي 
مي گويد: يكي از دستاوردهاي مهم سفر شهردار تهران 
و هيئت همراه به كشور چين، انعقاد قرارداد تأمين ۸40 
قطعه بوژي و بومي س��ازي اين فناوري در ايران است. 
بايد توجه داشت كه يكي از اشكالات وارده به چهار سال 
مديريت شهري دوره پنجم كه با شيوع كرونا، محدود 
ش��دن مرزها و البته قصور برخي مس��ئولان مديريت 
شهري همراه شد، خالي شدن انبارهاي شركت مترو از 
تجهيزات و قطعات بود، حالا اما با بومي سازي فناوري 
توليد بسياري از قطعات مورد نياز مترو در داخل كشور، 
قطعاً در آينده ديگر شاهد خالي شدن انبارهاي مترو از 

تجهيزات نخواهيم بود. 
به گزارش »جوان« رئيس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به اينكه واگن هاي 
جديد س��رفاصله قطار ه��ا را كم خواهد ك��رد،  اظهار 
مي كند: كم شدن سر فاصله قطار ها خدمت بهتري به 
شهروندان ارائه خواهد كرد. بي ترديد اين موضوع براي 
توس��عه و بهبود حمل و نقل عمومي نيز تأثير خواهد 
داشت.  وي با اشاره به اينكه بهبود حمل و نقل عمومي 
براي م��ردم قابل لم��س خواهد ب��ود مي گويد: وقتي 
شهروندان به مترو مراجعه كنند و ببينند كه به موقع به 
مقصد خواهند رسيد، طبيعتاً به جاي خودروی شخصي 

از مترو استفاده خواهند كرد. 
 رئيس شوراي قبلي هم تشكر كرد

ماجراي دستاوردهاي سفر شهردار زماني جالب مي شود 
كه رئيس شوراي پنجم ش��هر تهران هم نسبت به آن 

واكنش نشان مي دهد. 
محسن هاشمي ضمن ابراز خرسندي در صورت ورود 
واگن هاي تازه نفس در پي اجرايي شدن قرارداد 6۳0 
واگن مترو بيان مي كند: اميدواريم كه مردم تهران به 
زودي شاهد ورود واگن هاي جديد در پايتخت باشند. 
از تمام كساني كه در اين حوزه براي رفاه حال مردم و 
خدمت رساني بهتر به شهروندان زحمت مي كشند؛ از 
جمله وزارت كشور، سازمان شهرداري ها و شهرداري 

تهران تشكر مي كنم. 
حالا بايد منتظر ماند و ديد كه دس��تاورد سفر شهردار 
پايتخت به چين، چه زماني عملياتي خواهد شد و مردم 

اثرات آن را مشاهده خواهند كرد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

از خانه بيرون آمد و عازم بازار بود كه فكر گناهي به سرش زد. 
استغفار كرد و مرتكب انجام آن نشد. فكر گناه كه گناه نيست، 

هست؟ 
چيزي نگذشت كه با كاروان ش�تراني مواجه شد كه بار هيزم 
مي كشيدند. قطاروار از كنارش گذشتند و ناگاه شتري لگدي 

به سوي او انداخت. 
خداي من! اگر خود را پس نكشيده بود، آسيب جدي مي ديد! 
به مسجد رفت و انديشيد سرچشمه آن ماجرا چه بود؟ چرا آن 

شتر براي من لگد پراند و براي ديگري نپراند؟ 
شيخ رجبعلي خياط است؛ آدم كمي كه نيست! 

غرق تفكر بود كه از عالم معني گفتن�د اين نتيجه فكر گناهي 
است كه از ذهن تو گذشت. شگفت زده پرسيد من كه آن گناه را 

انجام ندادم. . . پاسخ آمد لگد آن شتر هم كه به تو نخورد! 
ما از اين تأم�لات داريم؟ دني�ا را محل مكاف�ات مي دانيم؟ به 

سرچشمه اتفاقات پيرامونمان مي انديشيم؟!

980 | روزنامه جوان |  شماره 6884   885230603سرويس اجتماعي دو ش��نبه 8 آبان 1402 | 14 ربیع الثانی 1445|

نقدي بر جدا انگاري جنس و جنسيت
 در ادبيات فمينيستي

يكي از استراتژي هاي جنبش سياسي- اجتماعي فمينيسم براي نفي 
ايده »تفاوت هاي تكويني زن و مرد« كليشه جنس)sex( و جنسيت 
)gender( اس��ت. در اين كليش��ه معروف و اثبات نش��ده، جنس به 
ويژگي هاي زيستي و فيزيولوژيكي بدن انسان ها اطلاق مي شود كه اراده 
بشري در ايجاد آنها تصرفي نداشته است. جنسيت نيز به ويژگي هاي 
شخصيتي و رفتاري انسان ها دلالت دارد كه تماماً برساخت اجتماعي 
و فرهنگي بوده و نقش تربيت و جامعه  پذيري در محيط و جامعه در آن 
محوري و پررنگ است. براساس اين اس��تراتژي، اين دو مقوله نه  تنها 
با يكديگر متفاوت انگاشته مي  شوند، بلكه اساساً نسبتي نيز ميان اين 
دو ساحت وجودي انسان وجود ندارد؛ شاهد مثال اين گزاره علمي نيز 
وجود زنان قوي هيكلي اس��ت كه قادرند با يك مشت مردي را از پاي 

درآورند!
 واقعيت اين اس��ت كه جنبش سياس��ي- اجتماعي فمينيس��م براي 
مش��روعيت  بخش��ي به ايده هاي خود ناگزير از طرح مباحث علمي و 
فلس��في بوده تا عنوان »مكتب فكري« را براي خود دس��ت  وپا كند. 
هر چند نمي توان در مواردي منكر دقت نظرهاي اين جريان در علوم 
مس��لط و »مردانه« بود، اما بس��ياري از تلاش هاي نظري اين جريان 
كاملًا ايدئولوژيك و غيرعلمي است. مثلًا تاريخ سازي هاي ايدئولوژيك 
اين جنبش مبني بر وجود دوره اي از تاريخ با محوريت مادرس��الاري 
)رجوع شود به آثار تاريخي بنفش��ه حجازي(، اساساً بنيان تئوريك و 

علمي ندارد. 
كليشه جنس)sex( و جنسيت )gender( به  مثابه مهم ترين مصداق 
تلاش تئوريك اين جريان اما نه تنها مستندات علمي متقن نداشته و 
صرفاً ادعايي هنجاري در ساحت جامعه شناسي محسوب مي  گردد، بلكه 
حتي انبوهي از تحقيقات مختلف پزشكي، روانشناسي و رفتارشناسي 
بر بنيان سست اين كليش��ه مهر تأييد زده اند. امروزه تحقيقات جديد 
مرزهاي رفتار جنسيتي را تا دوران جنيني به عقب مي برند، جايي كه 
نه رسانه و آموزشي هست و نه سلطه مردسالاري! در اين شرايط حتي 
نحله هاي متأخر جنبش فمينيسم هم با احتياط بيشتري اين كليشه 
را در تحليل هاي خود به كار مي برند، اما متأسفانه در ايران هنوز عده اي 
پاي  كار قرص و محكم اين فرضيه اثبات نشده هس��تند و در برابر هر 

پرسش يا مسئله اي ناشيانه اين ايده را مطرح مي كنند!
اما ايده جداانگاري س��احت فيزيولوژي از ساحت ش��خصيت و رفتار 
اجتماعي امروزه با تحقيقات موسوم به »ژنوم فرهنگي« ديگر به كلي 
منهدم شده است. اكنون سخن بر سر مديريت رفتارهاي فرهنگي، خلق 
و خوها، هنجارها و اعتقادات يك جامعه از طريق ايجاد تغييرات ژنتيك 

و به اصطلاح »ژن درماني« است! 
در حال حاضر از جمله نگراني هاي امنيتي مديران كش��ور اين اس��ت 
كه به تدريج و به مرور زمان با جهش هاي ژنتيكي و ژن هاي وارداتي از 
كشورهاي بيگانه، ژنوم فرهنگي كشور در حال استحاله و تغيير است. 
در چنين شرايطي و پس  از چند نسل انقطاع فرهنگي حاصل از تغيير 
ژنتيكي، تاريخ و تمدن اين كشور نيز به دست فراموشي سپرده و ادامه 
حيات آن غيرممكن است. بخشي از اين تغيير ژنتيكي از طريق صنعت 
تراريخته رخ مي دهد ك��ه حاصل آن محصولاتي اس��ت كه تغييرات 

ژنتيكي بر آنها اعمال شده است. 
تأثير ژن بر مفاهيمي چون غيرت و شجاعت  افراد اگر چه از يافته هاي 
جديد علوم مدرن است، اما ريشه هاي تاريخي فراوان دارد. درخواست 
اميرالمؤمنين)ع( از عقيل مبني بر يافتن همس��ري از قبيله شجاعان 
براي به دنيا آوردن فرزندي ش��جاع براي ايش��ان، از جمله ريشه هاي 

تاريخي اين واقعيت مهم است. 
منابع در دفتر روزنامه موجود است

سجاد آذری
  گزارش  2
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